
 نیروی انتظامی: 
 به هیچ عنوان در حال حاضر برگ گذر موقت 

برای سفر اربعین صادر نمی شود 
سردار شرفی با تاکید براینکه مردم به هیچ عنوان به مرزهای 
عراق مراجعه نکنند، گفت: به هیچ عنوان در حال حاضر برگ گذر 
موقت برای سفر اربعین صادر نمی شود، البته گذرنامه برای هر 
کسی که درخواست دهد صادر می شود.  فرمانده قرارگاه اربعین 
فراجا با تاکید بر اینکه مردم به هیچ عنوان به سمت مرزهای منتهی 
به عراق سفر نکنند درباره ساماندهی برخی خودروهای رها شده 
در معابر از سوی زائران توضیحاتی ارائه کرد. سردار محمد شرفی، 
رئیس کمیته امنیتی انتظامی ستاد مرکزی اربعین درباره وضعیت 
مرزها گفت: برای بازگشت زائران از مرز موضوع تامین اتوبوس  
مطرح است که کمیته حمل و نقل این وظیفه را برعهد دارد، 
البته این کمیته با فراجا نیز در تعامل است و قرار است 800 هزار 
اتوبوس را برای بازگشت زائران در نظر بگیرند. او با بیان اینکه ما 
باید تسهیلگری کنیم تا اقدامات به سرعت انجام شود، ادامه داد: 
در حال حاضر اتوبوس ها در پایانه برکت در مرز مهران حضور دارند 
و زائران را از مرزها خارج می کنند. از امروز سفرهای برگشت آغاز 
شده و هر چه جلوتر می رویم انبوه جمعیت زائران برای بازگشت 
بیشتر خواهد شد ما با تمام توان در صحنه حضور داریم و مدیریت 
می کنیم تا زائران بتوانند به سلامت به مقصد خود برگردند. رئیس 
کمیته امنیتی انتظامی ستاد مرکزی اربعین در پاسخ به این سوال 
که در برخی از تصاویر منتشر شده در فضای مجازی برخی از زائران 
خودروهای خود را در نقاط مختلف رها کرده و به سمت مرزها 
رفته اند آیا پلیس برای حفاظت از این خودروها تمهیدی اندیشیده 
است، گفت: تمام خودروها به پارکینگ ها منتقل شده اند، تعدادی 
از خودروها که در معابر رها شده بودند همکاران ما به پارکینگ ها 
منتقل کرده اند و از طریق ارسال پیامک به صاحب خودرو به آن ها 
اعلام شده است که خودروی شان به چه پارکینگی منتقل شده 
است. سردار شرفی با تاکید براینکه مردم به هیچ عنوان به مرزهای 
عراق مراجعه نکنند، گفت: به هیچ عنوان در حال حاضر برگ گذر 
موقت برای سفر اربعین صادر نمی شود، البته گذرنامه برای هر 
کسی که درخواست دهد صادر می شود. او با بیان اینکه ظرفیت های 
خدمات دهی در سمت عراقی کاملا پر شده است، تصریح کرد: 
سفر به عراق از طریق زمینی به هیچ وجه توصیه نمی شود. در 
حال حاضر شرایط مناسبی وجود ندارد ظرفیت های خدمات دهی 
در سمت عراق کاملا پر شده است و امتداد زائر از سمت عراق به 
دروازه های رسمی ما متصل شده است و امکان حرکت وجود ندارد 
بنابراین با توجه به گرمی هوا و شرایط نامطلوبی که وجود دارد 
توصیه می کنیم هر کسی در هر نقطه از مسیر است و قصد سفر 
زمینی به عراق را دارد در همان نقطه متوقف شود و جلوتر نیاید. 
همچنین افرادی که هنوز حرکت نکرده اند از سفر زمینی به عراق 
منصرف شوند.  فرمانده قرارگاه اربعین فراجا تاکید کرد: زائرانی که 
در نزدیکی مرزها هستند در مراکز شهری مستقر شوند و به هیچ 
عنوان به سمت مرزها حرکت نکنند. شرایط برای پذیرش زائران در 
پایانه های مرزی به سبب مشکلاتی که در طرف عراقی ایجاد شده 
است، اصلا وجود ندارد و هر قدم حرکت به سمت پایانه های مرزی 
باعث به خطر افتادن جان زائران خواهد شد. بنابراین درخواست 

می کنیم به هیچ عنوان به سمت مرزها نیایند. 

عنوان  تحت  گزارشی  گذشته،  » روز 
»بلیت های سیاه در روز آبی   « در صفحه 9 
روزنامه »آرمان ملی«، منتشر شد که به دلیل 
برخی مشکلات و نقایص فنی، این گزارش 
به شکل کامل به نظر خوانندگان محترم 
نرسید. گزارش مذکور نگاهی به حضور زنان 
به ورزشگاه انداخته و برخی مشکلات ورود 
زنان به این اماکن ورزشی را مورد بررسی قرار 
داده است. لذا خواندن آن هم برای زنان و هم 
مسئولین ذی ربط می تواند سودمند باشد. 
متن کامل گزارش را دوباره منتشر می کنیم. «
مجیدی زاده:  نفیسه  ملی_  آرمان 
بانوان هوادار فوتبال براي چهارمین بار به طور 
رسمي براي تماشاي بازي هاي لیگ فوتبال به 
استادیوم آزادي  رفتند، در آن بازي  هواداران 
زن تیم نساجی مازندران هم می توانستند 
همانند هواداران زن استقلال از جایگاهی 
مجزا در طبقه دوم تیم خود را حمایت کنند. 
در حالي که مشکلات بلیت هاي ویژه بانوان 
همچنان پابرجاست و باز هم  بلافاصله بعد از 
بازگشایی بلیت فروشی، سهمیه بلیت هواداران 
زن به فروش رفت.    این داستان زنی است که 
مي خواهد در میانسالی به رویای نوجوانی 
برود؛ وقتی در ایستگاه آرزوهایش از قطار پیاده 
شد زیر نور آفتاب گرم و مطبوع بعدازظهر 
میانه شهریور، شوق 35 سال انتظار به زیر 
پوستش دوید و همراه جمعیت جوانی شد که با 
بوق و پرچم راهی بودند. به پرچم ها و کلاه های 
چیده شده روی زمین و مردانی که با قلم مو 
روی صورت ها رنگ آبی می زدند، نگاه کرد؛ 
تمام هفته برای تهیه بلیت استرس کشیده 
و موفق نشده بود اما بعضی از صفحه های 
هواداری نوشتند حتی اگر بلیت ندارید به 
استادیوم بیایید چون بعد از شروع بازی 
می توانید وارد شوید درحالی که باشگاه به طور 
رسمی بیانیه داده بود خانم های بدون بلیت 

استادیوم نیایند.        
     روایت اول: موتورها، هوادارها را به در 
اصلی می رساندند و برمی گشتند، تعدادی هم 
پیاده می رفتند او هم دنبال پیاده ها راه افتاد؛ 

مردی که با همسرش به سمت در خروجی 
می دویدند نفس زنان گفتند: اگر بلیت ندارید 
نروید کلی ماشین پلیس ایستاده و اجازه ورود 
نمی دهند. موضوع هم خیلی جدی است. 
کمی جلوتر یک نفر بلیت می فروخت بین 
35 تا 100 هزار تومان اما برای قسمت آقایان! 

        روایت دوم: در اولین حضور بانوان در 
باز ی های لیگ برتر در بازی استقلال و مس 
کرمان، سهمیه فقط 500 نفر بود در بازی دوم 
اعلام شد سهمیه برای بانوان پرسپولیسی 8 
برابر شده البته بعدا این خبر اصلاح شد اما 
هواداران تیم قرمز به تعداد زیادی وارد قسمت 
بانوان استادیوم آزادی شدند شاید همین 
باعث شد ساره همراه همسرش از خوزستان 
راهی تهران شود دو روز تمام در راه بودند، 
همسر و پسرش برای تماشای بازی رفتند اما 
او و دخترش موفق به تهیه بلیت قسمت بانوان 
نشدند و اینجا هم راهشان ندادند، زن غمزده 

و دختر خسته بود.  
     روایت سوم: دختر جوانی به شدت گریه 
می کرد یک مرد درجه دار نیروی انتظامی 
حرف هایش را شنید اینقدر التماس کرد که 
از شهرستان آمدم و... که مرد رفت تا راهی 
باز کند و دختر را داخل بفرستد مرد و دختر 
راه افتادند و یک جمعیت هوادار دنبالشان! 
اما جلوی در ورودی بوق های زنان معترض 
نمی گذاشت صدا به صدا برسد؛ همهمه ای 
راه افتاده بود کسی اجازه تصویربرداری با 
گوشی را نداشت، عده ای به آن سوی خیابان 
می دویدند، بعضی از ماموران نیروی انتظامی 
با التماس از خانم ها می خواستند برگردند و 
بعضی با فریاد و داد! همانجا دختر را گم کردم 

و نمی دانم وارد شد یا نه! 
 روایت چهارم: دو دختری بودند که 
گفتند اینجا یک نفر بلیت را 500 هزار تومان 
می فروشد گفتم فروشنده را نشانم بده گفت 
همین جا بود الان رفت! گفتم ظاهرا اعلام 
کردند بعد از شروع بازی درها را باز می کنند 
اما اشتباه کردم چون همیاران هوادار هم با آن 
کاور های سبز همیاری نتوانستند وارد شوند! 

مدتی بعد آن دو دختر را دیدم که به سمت در 
ورودی می دویدند.  

     روایت پنجم: تا اواسط نیمه دوم تلاش  
کردند، اما نشد. برخی دختران آن طرف و 
میان درخت های بلوار شیشه مینا، به خیال 
نشستن روی سکوها شعار می دادند دختر 
جوانی با لباس سفید، کلاه به دست آمد 
و شروع به فحاشی کرد: »... راه تان ندادند 
چرا تیم تان را تشویق می کنید ما همه زن 
هستیم بیایید حق مان را بگیریم.   دخترها 
گفتند دو ساعته داریم تلاش می کنیم اجازه 
ندادند و دختر سفیدپوش ادامه داد: دیوانه ها 
  .. بیایید شعار بدهیم برای حقوق زن ها و.
صدایش بین بوق اعتراض  دخترها گم شد 
دستش را به نشانه خاک برسرتان تکان داد 
و رفت.          و در برابر این جمع نوجوان و شاد، 
هواداران غمزده ای هم بودند که تا پایان بازی 
در گوشه و کنار باغچه ها و پشت در ورودی، 
روبه روی ماموران ورزشگاه نشسته بودند 
چند بار بلندگوها اعلام کردند که هیچکسی 
را راه نمی دهند و متفرق شوید و هر بار صدای 

بوق های آبی بلند شده بود.        
     روایت ششم: خانم سلوکی استاد 
دانشگاه است، شال سفید دارد و گونه هایش 
آبی رنگند. دانشجویانش به او گفتند شما 
که این همه طرفدار هستی چرا استادیوم 
نمی روی؟  او ساعت 4 رسید و از بازار سیاه 
بلیت 360 هزار تومانی خرید و تضمینی 
گرفت تا بلیتش تقلبی نباشد که نبود مثل 
همه بلیت های 500 و 700 هزار تومانی که 
تا آخرین لحظات به فروش می رسیدند و 
البته که از دقیقه 60 بازی، حتی با بلیت هم 
راه نمی دادند. سلوکی گفت خانم ها را طبقه 

دوم بردند.        
تاریک شد،  هوا که          روایت هفتم: 
جمعیت آرام گرفتند و در گوشه و کنار 
پراکنده شدند آن طرف فریزبی شهربازی دور 
خودش می چرخید و سوارانش را می ترساند. 
  بازی تمام شد و زنان و دختران خوشبختی 
که اغلب با بلیت های بازار سیاه به داخل رفته 
بودند بیرون آمدند. دختری در پاسخ به این 
سوال که بلیت را چطور تهیه کردی گفت 
من مهمان بودم! اما نگفت مهمان کجا! دختر 
دیگری هم گفت من از کافی نت گرفتم توی 
دو دقیقه اول بلیت ها تمام می شوند! عده ای 
هم با بلیت های اسکن شده وارد شده بودند 
یعنی یک نفر بلیت خریده بود و بقیه عکسش 
را داشتند.         از فروشنده ای پرسیدم بلیت ها را از 
کجا می آورید گفت به شما مربوط نیست!        اما 
وقتی فدراسیون فوتبال هزار صندلی برای 
هواداران خانم در نظر می گیرد و علاوه بر آن 
هزارتا، هزار صندلی دیگر هم پر می شود که 
بلیت اغلب صندلی ها از بازار سیاه تهیه شده 

است! پیدا کنید پرتقال فروش را.        
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a r m a n m e l i . i r

 وام فرزند آوری
بیش از چهل روز است که مدارک و ضامن و چک و سفته 
برای وام فرزند آوری به بانک بردم و مدارکم را تکمیل 
کردم، اما هنوز بانک وام فرزندآوری را واریز نکردند از 
مسئولان تقاضا داریم که رسیدگی کنند تا بلکه این وام 

سریعتر واریز شود. 
کوثری از مشهد

کمبود دارو
در بعضی از داروخانه های شهرستان ها دارو واقعا کم 
است در استان گیلان شربت سفالکسین برای فرزندم 
می خواستم بیش از 10 داروخانه رفتم ولی پیدا نکردم 
از مسئولان تقاضا داریم که کمبود دارو این استان را رفع 

کنند. 
حسنی از صومعه سرا

افزایش کرایه خوابگاه
بعد از دو سال که اوضاع کرونایی خوابگاه های 
دانشجویی تعطیل بود در حال حاضر برای ثبت نام در 
خوابگاه با قیمت های سرسام آور مواجه شده ایم طوری که 
بعضی از دانشجوها از درس  خواندن در آن شهر منصرف 
می شوند جا دارد مسئولان دانشگاه ها و خوابگاه ها فکری 

اساسی برای این موضوع کنند. 
یک شهروند از تهران 

امکانات رفاهی
با اینکه شهر مشهد زوار زیادی دارد ولی جاده مشهد 
به تهران و برعکس دارای امکانات رفاهی مناسبی جهت 
استراحت زائران ندارد و همین طور سیستم روشنایی 
مناسبی در این جاده وجود ندارد و موجب گلایه مندی 
این مسیر  در  دارد مسئولان  است. جا  زوار شده 
استراحتگاه هایی تعبیه کنند تا بلکه مشکلات زوار حل 

شود. 
اصغری از دامغان

تحویل گذرنامه
مسئولان اعلام کردند که گذرنامه ظرف مدت 48 
ساعت بعد از ارسال پیامک به شما ارسال می شود. الان 
دقیقا 4 روز است که گذشته، اما گذرنامه به دست ما 
نرسیده است. از مسئولان تقاضا داریم که نسبت به ارسال 

گذرنامه سریعتر اقدام کنند. 
کمالی از تهران 
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نگـــــره

 سلامت زائران در حین 
بازگشت به کشور را 

بررسی می کنیم

وزیر بهداشت با حضور در مرز 
مهران ضمن بازدید از ارائه خدمات 
بررسی  از  بیماران  به  اورژانسی 
سلامت زائران در حین بازگشت به 
کشور خبر داد. بهرام عین اللهی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
ارائه خدمات اورژانسی در این مرز 
را مورد بررسی قرار داد. عین  اللهی 
با بیان اینکه نزدیک 10 روز است 
که نیروهای اورژانس در مرز مهران 
حضور دارند و امکانات زیادی نیز در 
این جا مستقر شده است، گفت: در 
حال حاضر امکاناتی نظیر اتوبوس 
آمبولانس نیز وجود دارد. همچنین 
حدود 5 بیمارستان صحرایی در 
مهران مستقر شده که به صورت 
شبانه روزی در حال کار هستند. 
با توجه به ازدحام مردم و گرمای 
هوا حداکثر کاری که می توان انجام 
داد را ارائه می دهند. وی بیان کرد: 
طبق بررسی که انجام دادم، امکانات 
دارویی مانند سرم و دارو وجود داشته 
و به لحاظ حضور پرسنل هم مشکلی 

وجود ندارد.  

  داوطلبان شبهه دار
 دوباره کنکور می دهند

حسن مروتی، معاون امور آزمون های سازمان 
سنجش گفت: از سال 47 که سازمان سنجش 
تاسیس شده، هیچ گونه سوال کنکوری فروخته 
نشده است و هیچ سازمانی با این نوع فعالیت 
وجود ندارد. او افزود: در روز کنکور سوالات باز 
می شوند و در اختیار افراد قرار می گیرند. اکنون 
هم وسایل ارتباط جمعی بسیار زیاد هستند و 
به صورت های گوناگون مانند عینک، پاک کن، 
ساعت و... وارد جلسه آزمون می شوند. افراد 
می توانند با روش هایی که خودشان می شناسند 
سوالات را به بیرون از حوزه بفرستند. معاون 
امور آزمون های سازمان سنجش ادامه داد: ما از 
فروختن سوالات کنکور یا نفروختن آن ها مطلع 
نیستیم و از کنترل سازمان سنجش خارج است. 
حسن مروتی، معاون امور آزمون های سازمان 
سنجش گفت: داوطلبانی که نتایج کنکور آن ها 
با سوابق تحصیلی یا کنکور سال های گذشته 
یکسان نبوده است یا شباهت با پاسخنامه های 
تقلب یکسان بوده؛ مشکوک به تقلب هستند. او 
گفت: این داوطلبان را صدا می کنیم و بسته به 
اینکه در چه درس هایی در دبیرستان ضعیف 
بوده اند و الان رتبه خوبی آورده اند؛ بین 1 تا 
4 درس را مجدد امتحان می دهند. برای مثال 
نمره درس ریاضی آن ها در مدرسه 1 شده است؛ 
اما درصد تست آن ها در کنکور سراسری 8۲ 
شده باشد که باید همان درس را مجدد آزمون 

دهند. 

  محرومیت 10 ساله مجرمان
 از شرکت در کنکور

رئیس سازمان سنجش، درباره لو رفتن 
سوالات کنکور سال 1401، گفت که تقلب در 
هر آزمونی ممکن است رخ دهد؛ اما تقلب به 
معنای افشای سوالات یعنی اینکه داوطلبان قبل 
از آزمون به سوالات دسترسی داشته باشند که 
در کشور ما امکان ندارد. عبدالرسول پورعباس، 
گفت: می توان قسم خورد که تا حالا اتفاق 
نیفتاده است و تا جلسه آزمون هیچ کس سوالات 
را ندیده است. در سال های اخیر روند تقلب به 
بعد از رسیدن سوالات به داوطلب رسیده است. 
تقلبی که قبلا بوده، نگاه به چپ و راست بود که 
در سال های اخیر تکنولوژی به این مساله وارد 
شده است. رئیس سازمان سنجش آموزش 
کشور گفت: در حال حاضر تقلب این است که 
داوطلب عکس سوالات را به بیرون می فرستد و 
تقلب آنجا اتفاق می افتد که سوالات حل شوند 
و به وسیله کیت های الکترونیک پاسخ ها به 
داوطلب برسند که البته در آزمون های امسال 
اتفاقی رخ نداد و فقط یک عکس مخابره شد. 
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور دلیل 
منتشر نشدن کارنامه اولیه برخی داوطلبان 
را احتمال تقلب آن ها در کنکور می داند؛ اما 
مگر در کنکور امسال برای جلوگیری از تقلب 
از ابزار هوشمند و پیشرفته استفاده نشده 
است؟پورعباس گفت: بررسی های فنی انجام 
می شوند. اگر قطعا متقلب بودن آن ها اثبات 
شد از یک تا ده سال بر حسب درجه تخلف از 
شرکت در کنکور محروم خواهند شد. رئیس 
سازمان سنجش ادامه داد: تخلف جرم محسوب 
نمی شود و تخلف در زمان آزمون سوءسابقه 
برای متقلبان کنکور حساب نخواهد شد و این 

موضوع از نظر ما ایراد بوده است. 

 افزایش ۵ تا ۳۹ درصدی شهریه 
دانشگاه آزاد در سال تحصیلی 

جدید
مدیر کل دفتر برنامه و بودجه دانشگاه آزاد 
گفت: حداقل میزان افزایش شهریه در سال 
تحصیلی -1401 140۲ از 5درصد شروع می شود 
و بنا به شرایط منطقه ای و وضعیت رشته ها تا 39 
درصد افزایش خواهد یافت. محسن امینی درباره 
میزان افزایش شهریه دانشگاه آزاد اسلامی در 
سال تحصیلی جدید اظهار کرد: با توجه به تصویب 
بودجه دانشگاه برای سال تحصیلی جاری و نیز 
علی رغم اعلام افزایش شهریه ۲0 تا 40 درصدی 
از طرف وزارت علوم تحقیقات و فناوری، در 
دانشگاه آزاد اسلامی با درنظر گرفتن شرایط 
اقتصادی جامعه در برخی واحدهای مستقر در 
شهرهای کم برخوردار حداقل میزان افزایش 
شهریه در سال تحصیلی -1401 140۲ کمتر 
از میزان اعلام شده از 5درصد شروع می شود 
و بنا به شرایط منطقه ای و وضعیت رشته ها تا 
39درصد افزایش خواهیم داشت. مدیرکل دفتر 
برنامه و بودجه دانشگاه آزاد افزود: البته در برخی 
رشته محل های خاص ممکن است میزان افزایش 
شهریه طبق شرایط خاصی اعمال شود. افزایش 
شهریه در مقاطع مختلف، متفاوت بوده و در 
مقاطع کاردانی و کارشناسی یک کف و سقفی 
دارد و برای مقاطع ارشد و دکتری نیز کف و 
سقف دیگری مشخص شده است. امینی با اشاره 
به اینکه در یک مدل پویا، میزان شهریه براساس 
محل تحصیل دانشجو و رشته های مختلف 
تحصیلی متفاوت تعیین شده است، افزود: میزان 
دریافت شهریه از یک سو به نوع واحد و منطقه ای 
که خدمات ارائه می دهد)سطح واحد( و از سوی 
دیگر به هزینه تمام شده رشته و میزان تقاضای 
رشته تحصیلی بستگی دارد. امینی ضمن تاکید 
بر اینکه در تلاش هستیم که در تعیین شهریه، 
عدالت آموزشی رعایت شود، تصریح کرد: اینطور 
نیست که شهریه یک دانشجو در واحد علوم 
تحقیقات با شهریه دانشجوی دیگری در یک واحد 

دوردست یکسان باشد. 

 بسیاری از زائران  ، علائم 
بیماری های گوارشی 

دارند

سخنگوی  خالدی  مجتبی 
اورژانس کشور، گفت: کسی که 
پیاده روی کرده باشد و آب و غذا 
هم نخورده باشد به راحتی می تواند 
دچار گرمازدگی شود. او تاکید کرد: 
در بحث گرمازدگی، همه قشر سنی 
هم داریم. یعنی ما گرمازده از نوزاد 
شیرخوار دو ماهه تا افراد 65 و 70 
ساله داشته ایم او با بیان اینکه بحث 
بهداشت گوارشی و کرونا خیلی مهم 
است، تاکید کرد که در مسیر برگشت 
زائران، خیلی ها علامت های گوارشی 
مانند دل درد، سرگیجه و استفراغ 
داشته اند و اگر زودتر به مراکز درمانی 
مراجعه نکنند می توانند بقیه را هم 
مبتلا کنند. سخنگوی اورژانس گفت 
که در دو روز گذشته با موج مراجعات 
گرمازدگی روبه رو شده ایم که نگرانی 

ما را بیشتر کرده است. 

تا اطلاع بعدی به سمت 
مرز ها حرکت نکنید

وزیر کشور  احمد وحیدی،   
گفت: ظرفیت پذیرش زائران جدید 
در مرز ها وجود ندارد و خواهش 
می کنیم مردم از استان های خود 
نکنند.  مرز ها حرکت  به سمت 
در  شنبه  روز  صبح  وزیرکشور 
بازدید از مرز خسروی، بر تلاش 
برای خروج زائرانی که از روز های 
قبل در پایانه خسروی و شهر های 
اطراف حضور دارند گفت: چند 
هزار زائر در پایانه خسروی حضور 
دارند و هزاران نفر نیز در روز های 
گذشته در شهر های اطراف اسکان 
اضطراری داده شده اند که برنامه 
کنونی وزارت کشور و ستاد اربعین 
تلاش برای خروج این زائران از 
مرز است. او با اشاره به تاکید 
طرف عراقی بر کاهش ورود زائران 
به کشور همسایه گفت: ظرفیت 
پذیرش زائران جدید در مرز ها 
وجود ندارد و خواهش می کنیم 
مردم از استان های خود به سمت 

مرز ها حرکت نکنند.  

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

 همراه بانوان هوادار پشت درهاي بسته استادیوم آزادي 

 بلیتهایسیاهدرروزآبی 

  آرمان ملی: تخلیه منابع آب زیرزمینی 
موجب ایجاد یک نوع خشکسالی مصنوعی 
به نام فرونشست زمین شده که در بسیاری 
از مناطق کشور این مسأله مشاهده می شود، 
فرونشست هایی که موجب ایجاد خسارات 
سنگینی خواهد شد و این امر تنها ناشی از 
مدیریت نادرست منابع آبی باتوجه به تغییرات 
اقلیمی است. در این میان دشت های چهارمحال 
و بختیاری نیز از این امر مستثنی نبوده و بر 
اساس بررسی های صورت گرفته، نشست زمین 
در تعدادی از آن ها از جمله دشت  شهرکرد 
و خان میرزا به دلیل آبرفتی بودن مشاهده 
شده است، این پدیده اکنون رو به گسترش 
است، لذا باید توجه جدی صورت گیرد تا از 
تبعات ناگوار آن جلوگیری شود. رئیس بخش 
تحقیقات حفاظت از خاک و آبخیزداری مرکز 
تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی 
چهارمحال و بختیاری با اشاره به اینکه عمده 
مباحث مربوط به فرونشست به بخش های 
شرقی استان معطوف می شود یعنی مکان هایی 
که از نظر توپوگرافی شیب ملایم تری داشته 
و دشت ها در آن مناطق گسترده شده اند، به 
خبرگزاری ایسنا، گفته: به طور کلی 10 دشت 
در استان وجود دارد، بجز دشت مرکزی فارسان 
و جونقان که به لحاظ وضعیت نسبتا مناسب 
بارش بسیار درگیر فرونشست نشده اند و عمده 
فرونشست زمین مربوط به بخش های شرق و 
جنوب استان است. این دانشیار زمین شناسی 
مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع 
طبیعی چهارمحال وبختیاری، توضیح داده که: 
عمده بحث فرونشست مربوط به مناطقی از جمله 
دشت شهرکرد، سفیددشت و خان میرزا است که 
آبرفت های نسبتا ضخیمی دارند، البته تا چهار 
دهه گذشته به دلیل جمعیت کم، مصارف کمتر 
آبی و بارش های مناسب سطوح آب زیرزمینی در 
این دشت ها بالا بوده، مثلا طی 50 سال گذشته 
اگر چاهی در جنوب شهرکرد حوالی فرودگاه 
حفاری می شد حداکثر دسترسی به منابع آب، 

10متر بود، اما امروزه با حفاری بیش از 50 متر به 
سختی می توان به سطح آب زیرزمینی دسترسی 
پیدا کرد که دلیل این امر افزایش جمعیت، 
افزایش مصارف آب و تغییرات اقلیمی باتوجه به 

تغییر نوع بارش ها از برف به باران است. 
  علت فرونشست دشت ها چیست؟

رئیس بخش تحقیقات حفاظت از خاک و 
آبخیزداری مرکز تحقیقات چهارمحال و بختیاری 
بیان کرده: از نظر مکانیزم علمی، معمولا آب 
زیرزمینی در دشت ها لابه لای ذرات شن و 
ماسه ای قرار دارد که آبرفت را تشکیل می دهند، 
وقتی سطح آب ها پایین می رود و برای چندین 
سال این اتفاق می افتد، آرام آرام فضای خالی که 
در گذشته با آب پر شده بود اکنون با هوا پر شده 
به ذرات ریز و درشت فشار وارد می کند، کم کم 
آن فضای خالی توسط ذرات ریز پر می شود و 
شاهد این هستیم که دشت دچار فرونشست 
می شود، یعنی کم کم سطح دشت پایین می رود 
و دچار افتادگی می شود که این افتادگی به 
دلیل این است که ذرات ریز خرد و میان ذرات 
درشت جای می گیرند. او افزوده: اگر افت آب 
زیرزمینی سال های طولانی ادامه یابد و هیچ 
گاه به وضعیت قبل خود برنگردد، هر ساله شاهد 
پر شدن فضاهای بیشتری در آبرفت به وسیله 
ذرات ریز رسوبی هستیم و نتیجه آن نشست 
بیش تر دشت و فرو افتادن دشت ها خواهد شد. 
دانشیار زمین شناسی مرکز تحقیقات چهارمحال 
وبختیاری تاکید کرده: طبق بررسی های صورت 
گرفته نقشه خطرات طبیعی با استفاده از 
هوش مصنوعی، نتایج نشان می دهد 14 درصد 
دشت های چهارمحال و بختیاری حداقل در 
معرض فرونشست شدید زمین قرار دارند، یعنی 
نرخ فرونشست از 10 سانتی متر در سال بیش تر 
می شود، البته اگر بخواهیم فرونشست های بسیار 
کم را به این موارد اضافه کنیم بیش از ۲5درصد 
دشت های استان در حال فرونشست زمین 
هستند. امامی با تاکید بر اینکه فرونشست زمین 
موجب شکاف خوردن زمین و ایجاد شیارهای 

عمیق می شود که بخشی از خاک نشست کرده را 
از حیز انتفاع خارج می کند، تصریح کرد: کم کم 
امکان کشت و کار کشاورزی از بین خواهد رفت، 
بنابراین عامل اصلی فرونشست زمین افت شدید 
سطح آب های زیرزمینی بوده که دلیل این امر 
ناشی از برداشت های بی رویه و افزایش مصارف 
است. او گفته: در برخی مناطق برای اینکه جلوی 
فرونشست بیش تر گرفته شود که البته کاری 
بسیار دشوار است، پروژه های پخش سیلاب 
انجام می شود، یعنی آب های حاصل از بارش از 
طریق کانال هایی که به شکل تپه  بوده از بالادست 
به دشت هایی که دچار فرونشست هستند منتقل 
و آب بر سطح دشت پخش می شود که با این 
اقدام حداقل می توان جلوی فرونشست زمین 
را گرفت. رئیس بخش تحقیقات حفاظت از 
خاک و آبخیزداری مرکز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی و منابع طبیعی چهارمحال و بختیاری 
با بیان اینکه اولین اقدام کنترل فرونشست در 
حد موجود است، بیان کرده: باید تا حد ممکن 
مصارف کنترل شده باشد، یعنی از آب های 
زیرزمینی کمتر استفاده کنیم و تمرکز بر آب های 
سطحی باشد و بتوان با انجام پروژه های پخش 
سیلاب و آبخوان داری، آبخوان ها یا سفره های 
آب زیرزمینی را تغذیه تا سطح آب زیرزمینی 
در هر حدی که امکان دارد افزایش یابد. او تاکید 
کرده: اکنون در دشت شهرکرد و خان میرزا آثار 
فرونشست زمین مشاهده می شود که ممکن 
است کم کم دامنه منطقه شهری را گرفتار کند، 
بنابراین لازم است هر چه سریع تر با نگاه علمی 
دقیق این کار پیگیری شود. امامی خاطرنشان 
کرده: مقدمه کار، نصب یک سیستم رفتارسنجی 
یا مانیتورینگ دقیق بر روی دشت هاست، 
متأسفانه اطلاعات کمی در زمینه نرخ دقیق 
فرونشست زمین و مناطق درگیر در استان در 
دسترس نیست که دلیل این امر این است که 
کار علمی دقیق روی دشت ها انجام نمی شود و 
بهترین کار این است که سیستم رفتارسنجی و 

پایش در آن مناطق مستقر شود. 

فرونشست زمین غده  سرطانی در حال گسترش 

۲۵ درصد دشت های استان چهارمحال و بختیاری در حال فرونشست است


